
رئيس فدراسيون 
سعيد احمديان

   گزارش
كش�تي پ�س از 
گردوخاك هفته 
گذشته در مجمع عمومي كميته ملي المپيك و 
انتقادات تند و تيزش از متناسب نبودن بودجه 
كشتي با افتخاراتي كه كسب مي كند، ديروز در 
يك نشس�ت خبري ميزب�ان خبرن�گاران بود، 
نشستي كه بيشتر صحبت هاي رد و بدل شده در 
آن درب�اره بودج�ه ناعادلان�ه كش�تي ب�ود. 
رئيس فدراسيون كش��تي كه سه شنبه گذشته در 
مجمع عمومي كميته ملي المپيك از نحوه توزيع 
بودجه ورزش انتقاد كرده بود در نشس��ت خبري 
ديروز هم بار ديگر خواهان احقاق حق كش��تي به 
عنوان رشته اي شد كه بيش از 60 درصد مدال هاي 
كاروان ايران را مي گيرد: »در كميته ملي المپيك 
براي توزيع بودجه آمده اند امتياز بندي كرده  و عنوان 
كرده اند براساس ملاك هايي كه در نظر گرفته شده 
هر فدراسيوني به هزار امتياز برسد، 4 ميليارد تومان 
بودجه مي گيرد. مثلاً فدراسيون هايي مانند تكواندو 
و وزنه برداري به هزار امتياز نزديك شده اند. كشتي 
را بايد دو رشته حساب كرد و آزاد و فرنگي دو رشته 
هستند. كشتي فرنگي ما هزار امتياز را رد كرد، از آن 
طرف كش��تي آزاد هم هزار امتياز را رد كرده است. 
امتيازي بندي شان اشكال دارد، سقف بودجه را باز و 
دو رشته آزاد و فرنگي را جدا حساب كنيد. اين طرح 
كارشناسي امتياز بندي شان ايراد دارد و خودشان نيز 

اعتراف كرده اند.«
عليرضا دبير معتقد است كه بايد كشتي به صورت 
ويژه ديده شود: »با تمام احترام به رشته هاي ديگر، 
وزنه برداري و تكواندو در المپيك دو سهميه گرفته اند، 

واليبال كه س��هميه گرفته در مجم��وع يك مدال 
مي گيرد، بسكتبال هم يك مدال مي گيرد. در كشتي، 
ما در آزاد و فرنگي مي توانيم در هر كدام شش سهميه 
و در مجموع 12 امتياز بگيريم. 4ميليارد به ما دادند، 
وقتی اعتراض كرديم در دو مرحله 2 ميليارد ديگر 
واريز كردند و دريافتي كشتي 8 ميليارد شد. بعد به 
خاطر اين 4 ميليارد اضافي، منت گذاشتند و گفتند 
كه 200 درصد روي بودجه كشتي گذاشته ايم. پولي 
كه س��ازمان برنامه و بودجه قرار بود به ما بدهد و از 
طريق كميته ملي المپيك به حساب ما واريز شد را 
هم به حساب خودشان مي گذارند يا هزينه دلاري كه 
ماهانه برخي از قهرمانان كشتي از كميته بين المللي 
المپيك مي گيرند را به حساب بودجه ما مي گذارند. 
يكي ديگر پول را مي دهد، يكي ديگر پول را مي گيرد، 

چرا به پاي فدراسيون حساب مي كنند!«
رئيس فدراسيون كشتي مدعي است، حتي نصف 
بودجه اي را كه حق كشتي اس��ت هم نمي دهند: 
»حق كش��تي را نمي گويم هم��ه آن را بدهند، اما 
حداقل نصف حق كشتي را بدهند. هر چقدر در نحوه 
توزيع بودجه عدالت وجود نداشته باشد، اگر aتومان 
بودجه بشود a + 1 باز هم چيزي درست نمي شود. 
مسئله عدالت در تخصيص بودجه است. چانه ورزش 
را كوچ��ك گرفته اند. در مجلس بعدي يكس��ري 
ورزشكار كانديد شوند و رأي بياورند و بودجه كشتي 
را افزايش بدهند. از برخي نمايندگان مجلس واقعاً 

ممنونم كه به ورزش كمك مي كنند.«
  مدال مي خواهند، بودجه اش را هم بدهند

بودجه پايين كشتي سبب شده دبير تأكيد كند كه 
تيم دوم كشتي به بازي هاي آسيايي اعزام مي شود 
و اولويت براي فدراسيون كشتي، بازي هاي جهاني 

صربستان است، نه آسيايي هانگژو. اين در شرايطي 
اس��ت كه مس��ئولان كميته ملي المپيك و وزارت 
ورزش روي مدال هاي كش��تي براي رتبه ايران در 
جدول بازي ها حس��اب ويژه ب��از كرده اند: »فاصله 
مسابقات كشتي قهرماني جهان و بازي هاي آسيايي، 
10 روز است. اگر بخواهيم تيم اصلي را اعزام كنيم، 
نوع تمرين تيم فرق مي كند. بايد مسئولان كميته و 
وزارت بنشينند حساب و كتاب و به ما كمك كنند، 
نه اينكه يك ماه مانده به بازي هاي آسيايي كه اين 
به درد ما نمي خ��ورد، آنها الان باي��د كمك كنند. 
بازي هايي كه شهريور و مهر برگزار مي شود، مدالش را 
فروردين و ارديبهشت به گردن كشتي گير مي اندازند 
و الان وقت آن است كه كشتي گير در تمرين شلاق 
بخورد و تدارك خوب داشته باشد. در حال حاضر تيم 
اصلي مان راهي مسابقات قهرماني جهان صربستان 
مي ش��ود و اس��امي تيم دوم را فروردين به كميته 
ملي المپيك براي اعزام به بازي هاي آسيايي اعلام 
مي كنيم، مگر اينكه دوستان پاي كار بيايند و برنامه 

ما را ببينند و جلسه كارشناسي بگذاريم.«
البته رئيس فدراسيون كش��تي مي گويد تيم دوم 
هم به اندازه تيم اصلي شانس مدال دارد و مسئولان 
نگران نباش��ند: »تيم دوم ما هم خوب است. البته 
تيم دوم هم برود بايد به ما كمك كنند، كمكي كه 
الان مي كنند براي تيم هاي سوم و چهارم است. اگر 
كشتي و مدال هاي آسيايي و المپيك آن مهم است 
بايد بودجه بدهند. اولويت اول المپيك پاريس، بعد 
جهاني 2023 كه مسابقات كسب سهميه است و 
پس از آن جهاني 2022 صربستان است. حالا هر 
فرد ديگري مي گويد مسابقات ديگري هم اولويت 
شماس��ت بايد هزينه اش را بدهد. بقيه هيچ كدام 

اولويت اول ما نيست و اصلاً تيم ها بروند و ببازند.«
  مي گويند ورزش سياسي نيست، اما روسيه 

را محروم مي كنند!
بخش ديگري از صحبت هاي دبير مربوط به حذف 
روسيه از مسابقات كشتي و انتقاد او از سياسي كردن 
ورزش در دنيا بود: »اگر ورزش سياس��ي نيس��ت، 
چرا روس��يه را محروم كرده اند. اين همه كشور به 
كشورهاي ديگر كه مظلومند حمله مي كنند، چرا 
آنها را محروم نمي كنند. كشتي جهان بدون روسيه، 
امريكا و ايران هيچ چيزي نيست و هر سه كشور مثل 
هم هستيم. در مسابقات نروژ ما، روسيه و امريكا هر 
كدام سه طلا گرفتيم و با اختلاف كمي اول تا سوم 
شديم. قبلًا هم س��وم يا چهارم مي ش��ديم، ولی با 
امتياز اختلاف. اما حالا كش��تي اي��ران در حال   60
برگشتن به جايگاه واقعي اس��ت. اميدوارم كه هم 
روسيه و هم امريكا در مسابقات حضور داشته باشند. 
يادمان نرود همين روسيه و امريكا باعث شدند كه 
كشتي از المپيك حذف نشود، پوتين و اوباما نامه اي 

را امضا كردند و جلوي اين كار را گرفتند.«
پس از كارشكني امريكايي ها در ويزا ندادن به برخي 
از اعضاي تيم ملي كشتي آزاد براي شركت در مسابقه 
دوستانه بهمن ماه گذشته در تگزاس كه منجر به لغو 
اين سفر ش��د، دبير ديروز از دعوت امريكايي ها به 
جام تختي خبر داد تا مهمان نوازي ايراني را دوباره 
به آنها نش��ان دهد: »ديش��ب دعوتنامه مسابقات 
تورنمنت كشتي جوانان جام ش��هيد هاشمي نژاد 
را براي امريكايي ها امضا ك��ردم. به جام تختي هم 
دعوت شان كرده ايم. دوست داريم روسيه و امريكا در 
رقابتي كه شركت مي كنيم، حضور داشته باشند. اين 
باعث رقابت مي شود و سطح كشتي ما بالا مي رود.«
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شيوا نوروزي

فريدون حسن

ستاره پرتغالي ركورد زد و منچستر را نجات داد
رونالدوي واقعي و هت تريك شماره 59 

هنرنمايي كريستيانو رونالدو، منچستريونايتد را موقتاً از بحران خارج كرد. 
با اينكه سرمربي آلمانی خيلي اعتقادي به اين بازيكن سرشناس ندارد، ولي 
همين ستاره پرتغالي بعد از يك هفته غيبت با توپ پر به ميدان بازگشت تا 
با هت تريكش مقابل تاتنهام هم ركوردهاي جديدي را ثبت كند و هم يك 

پيروزي حياتي را به قرمزها هديه دهد. 
رالف رانگنيك در بازي هاي اخير با تعويض  رونالدو، اعصاب اين بازيكن را 
به هم ريخته  و او را به واكنش واداش��ته بود. اوج بي اعتنايي به كريس كنار 
گذاشتن س��تاره پرتغالي از تيم در آستانه دربي حس��اس منچستر بود، 
تصميمي كه سرمربي علتش را مصدوميت اين مهاجم عنوان كرد، ولي همه 

مي دانستند اين تصميم به خاطر مسائل غيرفني گرفته شده است! 
بعد از سفر به ليسبون و تمدد اعصاب، رونالدو به تمرينات برگشت تا شايعات 
تمام شود. اين بازيكن با خودش عهد بس��ته بود در بازي با تاتنهام ميزان 
تأثيرگذاري اش را به رانگنيك و منتقدانش ثابت كند. مهاجم 37 ساله به 
هدفش رسيد و سه امتياز مهم را به اندوخته هاي تيمش اضافه كرد، آن هم 

در حالي  كه در سال 2022 فقط يك گل  )مقابل برايتون(  زده بود. 
با وضعيتي كه شياطين سرخ دارند از دست دادن حتي يك امتياز نيز مي  تواند 
به غيبت آنها در ليگ قهرمانان فصل آتي منجر شود، به همين خاطر اولين 
اشتباه شاگردان رانگنيك شايد  آخرين اشتباه شان باشد. در مصاف با تاتنهام 
رونالدو از همان اول شمشير را براي سفيدپوشان از رو بست و حتي گل  به 
خودي مگواير نيز مانع از باخت تاتنهام نش��د. بعد از دو گل نيمه اول، اوج 
هنرنمايي رونالدو گل سوم او در دقيقه 81 بود، گلي كه هت تريك او را كامل 
كرد و به تيم لندني نشان داد من يونايتد حتي در اوج مشكلات نيز حرف هاي 
زيادي براي گفتن دارد. سه گل مهاجم پرتغالي در يك بازي درست بعد از 
شدت گرفتن اختلافاتش با كادر فني و بالا گرفتن موج انتقادها عليه او به ثمر 
رسيد. كريس با تمام قوا جنگيد تا برخلاف ادعاي برخي كارشناسان به همه 

ثابت كند همچنان در سطح اول فوتبال جهان خواهد درخشيد. 
هت تريك شماره 59 در اولدترافورد، حساس و حال ديگري داشت. زننده 
هر سه گل ميزبان موفق ش��د پنجاه و نهمين هت تريك دوران حرفه اي 
خود را جشن بگيرد )سه هت تريك در يوونتوس، 44 هت تريك در رئال، 
دو هت تري��ك در يونايتد و 10 هت تري��ك در تيم  ملي پرتغ��ال(. ركورد 
منحصربه فرد ديگري كه به نام رونالدو ثبت شد، زدن گل شماره 807 بود. 
اين بازيكن از ركورد جوزف بيكان ب��ا 805 گل  زده عبور كرد تا ركورددار 
گلزني در تاريخ فوتبال لقب گيرد. كريس حالا دومين بازيكن مسن تاريخ 
ليگ جزيره است كه با 37 سال و 35 روز سن موفق به زدن سه گل در يك 
بازي شده است. ركورد مسن ترين بازيكن در اختيار تدي شرينگهام، بازيكن 
سابق منچستر )37 سال و 146روز سن( بود. ستاره شياطين خوشحالي  اش 
را در صفحه اينستاگرام با هوادارانش تقسيم كرد: »به شدت به خاطر اولين 
هت تريكم در زمان بازگشت به منچستريونايتد خوشحالم. هيچ احساسي 
بالاتر از بازگشت به زمين و كمك به تيم و گلزني و تلاش نيست. ما يك بار 
ديگر ثابت كرديم تا زماني كه با هم تلاش كنيم و در كنار هم بايس��تيم، 
می توانيم هر تيمي را شكست دهيم. هيچ محدوديتي براي منچستريونايتد 

وجود ندارد، محدويت براي ما معنا ندارد. ما بايد با هم پيش برويم.«
گرفتن سهميه ليگ قهرمانان فعلاً تنها هدف باقيمانده برای يونايتد است. 
تيمي كه سال هاست حتي به قهرماني جزيره فكر هم نمي كند، همين كه 
بتواند جزو چهار تيم اول انگليس باشد افتخار بزرگي براي رانگنيك محسوب 
مي شود. البته اين تيم هنوز در اين فصل اروپا حضور دارد، ولي رسيدن به 
مراحل پاياني ليگ قهرمانان را حتي در خواب هم نمي توانند تصور كنند. با 
50 امتيازي شدن من يونايتد قبل از بازي هاي ديشب اين تيم در رتبه چهارم 
قرار داشت، منتها آرسنال نزديك ترين تعقيب كننده قرمزها بازي هاي عقب 
افتاده زيادي دارد و خطر بزرگي براي منچستر محسوب مي شود. با وجود اين 
سرمربي آلماني بعد از برد تاتنهام ترجيح داد با تمجيد از رونالدو خوشبينانه 
نس��بت به آينده حرف بزند: »رونالدو در اين بازي تفاوت را رقم زد، نه  تنها 
بابت سه گلي كه او در اين ديدار به ثمر رساند، بلكه ميزان تلاش او در زماني 
كه تاتنهام توپ را در اختيار داشت، فوق العاده بود و از اين حيث اين بهترين 
عملكرد اين بازيكن تا به اينجاي فصل بود. بياييد فقط اميدوار باشيم كه 

رونالدو در بقيه بازي ها هم كاملاً آماده باشد.«

برش هايي از نشست خبري عليرضا دبير، رئيس فدراسيون كشتي كه خواهان عدالت در توزيع بودجه ورزش است

نصف حق كشتي را هم نمي دهند

دختران هندبال در آستانه جهاني شدن 
تيم ملي هندبال دختران كش��ورمان در آخرين ديدار خود در مس��ابقات 
قهرماني آسيا با برتري مقابل ازبكستان، مدال خود را قطعي كرد. دختران 
هندبال ايران در اين ديدار با نتيجه 25 بر 21 مقابل ازبكستان به برتري دست 
يافتند. دختران شايسته هندبال ايران حالا براي قطعي شدن صعودشان به 
مسابقات جهاني بايد منتظر نتايج بازي هاي امروز باشند. رقابت های ايران به 
پايان رسيده و مدال نمايندگان كشورمان در اين مسابقات حتمي شده است. 
امروز و پس از دو بازي باقيمانده مشخص مي شود كه چه تيم هايي سهميه 
جهاني را كسب خواهند كرد و تيم هاي اول تا سوم اين مسابقات مشخص 
مي شوند. تيم ايران در اين بازي ها سه برد و يك شكست به دست آورد و با 
توجه به اينكه هند و قزاقستان هم يك شكست دارند، با نتايج امروز جدول 

كلي مسابقات و دو تيم راه يافته به مسابقات جهاني مشخص خواهد شد.

پيروزي برادران عالميان در سنگاپور
برادران عالميان به مرحله يك هشتم نهايي جدول دو نفره مسابقات سنگاپور 
صعود كردند. مرحله يك شانزدهم نهايي جدول دو نفره مسابقات سنگاپور 
برگزار شد. تيم نوشاد و نيما عالميان در ديدار با تيم سنگاپور با نتيجه 3 بر 
صفر پيروز شد. برادران عالميان در گيم اول 11 بر 9 حريف را شكست دادند. 
اين بازي درگيم دوم با حساب 12 بر 10 به سود نوشاد و نيما به اتمام رسيد 
و گيم سوم نيز با نتيجه 11 بر 6 به نفع ايران پايان يافت. بدين ترتيب نوشاد 
و نيما عالميان در مرحله يك هشتم پاياني بايد با نادور، دارنده رنكينگ 136 

و آدام سوزودي با رنكينگ 111 جهان از مجارستان روبه رو شوند. 

اردوي تيم ملي فوتسال لغو شد
برگزاري نخستين اردوي تيم ملي فوتسال ايران زير نظر كادر فني جديد به 
زمان ديگري موكول شد. 22 دي ماه بود كه وحيد شمسايي رسماً هدايت 
تيم ملي فوتسال ايران را برعهده گرفت، اما رويه ثبت و عقد قرارداد با او حدود 
دو ماه به طول انجاميده است. قرار بود نخستين اردوي تيم ملي فوتسال از 
روز يك شنبه آغاز شود، اما اين اردو به دليل بلاتكليفي قراردادهاي مربيان 
تيم ملي و نهايي نشدن آن لغو شد. تيم ملي فوتسال كشورمان در گروه اول 
دور انتخابي جام ملت هاي آسيا 2022 با قرقيزستان، تركمنستان و مالديو 

همگروه است و از روز 21 فروردين در اين مسابقات به ميدان مي رود. 

ملي پوشان كشتي عيد هم در اردو
محمدابراهيم امامي، سخنگوي فدراسيون كش��تي اعلام كرد با توجه به 
در پيش بودن مسابقات قهرماني آس��يا در فروردين 1401، اردوي آزاد و 
فرنگي كاران در نوروز هم پيگيري خواهد شد. وي گفت: »آزاد و فرنگي كاران 
اردونشين هم اكنون مشغول تمرين در خانه كشتي هستند كه البته شاگردان 
محمد بنا با توجه به برنامه هاي تيم ملي كشتي فرنگي، نخستين اردوي خود 
را پشت سر مي گذارند. اين تمرينات اواخر اسفندماه به پايان می رسد و بچه ها 
براي چند روز استراحت خواهند كرد و دوباره از روز سوم فروردين ماه و در 

همان ابتداي تعطيلات نوروز دوباره به خانه كشتي باز خواهند گشت.

 كسب  سهميه 
بدون حضور در مسابقات جهاني دشوار است

پيكان – مقاومت شهداب يزد، راند دوم فينال واليبال
اس��تارت ماراتن فينال رقابت هاي ليگ برتر واليب��ال ايران با       خبر
پيروزي شهداب همراه بود و حالا يزدي ها تنها يك گام تا بالا 
بردن جام قهرمان��ي فاصله دارند، اما به ش��رط تكرار پي��روزي در دومين مص��اف با پيكان، 
پرافتخارترين تيم حاضر در رقابت هاي واليبال ايران. با وجود اين كسب دومين پيروزي چندان 

هم آسان نيست، وقتي نماينده تهراني حاضر در فينال در پي كشاندن كار به بازي سوم است براي كسب 
عنوان قهرماني و همين انگيزه رويارويي دو تيم در ساعت15:30 امروز را جذاب تر و هيجان انگيز تر از 
قبل مي كند، خصوصاً كه در مصاف نخست نيز دو تيم رقابت پاياپايي داشتند، به خصوص در ست آخر 
بازي و همين مسئله مي تواند كار را در مصاف امروز سخت تر و احتمال كشيده شدن تكليف قهرمان به 
ديدار سوم را بيشتر كند، مگر آنكه يزدي ها مانند دقايق پاياني اولين ديدار لحظه آخر همه چيز را براي 

بالا بردن جام سي و پنجمين دوره ليگ برتر واليبال مردان به سود خود خاتمه دهند.

 پرونده دور دوم رقابت هاي ليگ 
دنيا حيدري
      بسکتبال

برتر بس��كتبال عصر ش��نبه با 
برگزاري ديدارهاي عقب افتاده و 
پيروزي مهرام برابر مس، برتري نفت مقابل صنايع هرمزگان و 
عبور ذوب آهن از سد سپاهان در دربي اصفهان بسته شد تا با پايان 
فصل عادي ليگ برتر بسكتبال، رقابت هاي مرحله پلي آف از عصر 
امروز آغاز شود.  در رده بندي پلي آف ذوب آهن اصفهان، شهرداري 
گرگان، نظم آوران سيرجان، صنعت مس كرمان، كاله، پالايش 
نفت آبادان، خانه بسكتبال خوزستان و همچنين نيروي زميني 
تهران، تيم هاي اول تا هشتم گروه A هستند و گروه B را به ترتيب 
تيم هاي شيميدر قم، مهرام، مس رفسنجان، آويژ صنعت پارسا، 
س��پاهان، رعد پدافند هوايي تهران، اكسون و صنايع هرمزگان 
تشكيل مي دهند.  استارت پلي آف ليگ بسكتبال، عصر امروز و 
بعد از پايان مرحله دوم گروهي و مشخص شدن رده بندي تيم ها 
با برگزاري چهار ديدار در سالن حكيميه و سالن فدراسيون  زده 

مي شود. نخستين ديدار، مصاف مس كرمان با سپاهان اصفهان 
است كه ساعت 14 در سالن حكيميه برگزار مي شود. بعد از اين 
مصاف، نظم آوران س��يرجان و پدافند هوايي ساعت 16:30 در 
همين سالن برابر يكديگر صف آرايي مي كنند. مس رفسنجان و 
نفت آبادان نيز آخرين مصاف امروز در سالن حكيميه است كه 
همزمان ب��ا آن، آويژه صنعت مش��هد نيز با كاله آمل در س��الن 
فدراسيون ديدار مي كنند و چهار بازي ديگر دور رفت هم عصر 
دوشنبه پيگيري مي شود.  اما در بحبوحه رقابت هايي كه كوهيان، 
س��رمربي تيم ذوب آهن ايران تأكيد دارد هي��چ تيمي در آن از 
پيش بازنده نيست و استارت پلي آف ليگ بسكتبال كه عصر امروز 
با برگزاري چهار ديدار  زده مي شود، آنچه جامعه بسكتبال ايران 
را نگران كرده موجي از بداخلاقي ها در اين رشته دانشگاهي است 

كه در مرحله مقدماتي بارها مشاهده شد! 
بي اخلاقي هايي كه پاي آن حتي به تيم ملي هم كشيده شد و به يك 

چالش بزرگ برای اين رشته دانشگاهی تبديل شده است.

آغاز دور تازه رقابت 
 امروز، استارت پلي آف 

ليگ برتر بسكتبال

كار در تأمين سلامت مردم كم شده است
واقعيت اين اس��ت كه ورزش همگاني در 
ايران به واسطه تغيير سبك زندگي مردم و 
نبود يك نهضت و سازوكار ملي در سال هاي 
گذشته توجه زيادي به آن صورت نگرفته و 
عقب ماندگي زيادي دارد. هر چقدر هم كه 
طرح و برنامه اجرا كنيم باز هم براي تأمين 
س��لامت مردم كم  كار كرده ايم. وضعيت 
كنوني كشور و مشكلات اقتصادي كه مردم 
با آن دست به گريبانند، آنها را از ورزش دور 
كرده است. در چنين شرايطي فدراسيون 
ورزش هاي همگاني ب��ه تنهايي نمي تواند زمين��ه ورزش كردن مردم را 
فراهم كند. همه نهادها و دستگاه ها بايد دست در دست هم با شناسايي 
موانع اصلي مشاركت گروه هاي ملي زمينه مشاركت مردم را فراهم آورند 
 ،)Disease Sitting( تا اين نقيصه بزرگ برطرف شود. بيماري نشستن
بيماري تمدن كنوني است كه ويژگي هاي زندگي عصر حاضر آن را رقم  
زده اس��ت. در بحث مبارزه با بيماري هاي غيرواگيردار، كاهش نشستن 
 و توس��عه فعاليت بدني، هر دو حائز اهميت اس��ت. زندگي بعد از كرونا

 )Covid after Life( ، خصوصاً در سال آتي كه به نظر مي رسد كماكان 
با اين بيماري درگير باشيم، ويژگي هاي خاصي دارد كه عدم توجه به آن 
منجر به شكست در برنامه ريزي ها مي شود. فدراسيون همگاني در راستاي 
مأموريت خود براي تسهيل گري در دستيابي به سبك زندگي فعال در 
كنار مبارزه با كم تحركي، به توانبخشي و تاب آوري نيز توجه خواهد داشت 
و براي كاهش تأثيرات دوپاندمي كم تحركي و كرونا برنامه ريزي كرده و با 
توجه به فصول سال، ويژگي هاي زيستي هموطنان عزيز و توجه به شرايط 
واقعي زندگي در شهرها، چگونگي اجراي رويدادهاي خود را در حيطه هاي 
آموزش، حمايت از توسعه زيرساختي ورزش همگاني و اجراي مسابقات و 
چگونگي تعاملات بين بخشي در جذب مخاطب اقشار جمعيتي برنامه ريزي 
خواهد كرد. اميدواريم با حمايت وزارت ورزش و جوانان و دس��تگاه هاي 
مرتبط با سلامت اقشار جمعيتي و تغيير در شكل تأمين منابع مالي به شكل 
متمركز و هدفمند، زمينه هم افزايي ملي بين دستگاه هاي مرتبط فراهم 
آيد و جريان توسعه ورزش همگاني كشور از جرياني كم اثر با رويكرد هاي 
قديمي، بدون سنجش ملي، جزيره اي و متفرق به نهضتي فراگير، اثربخش، 

قابل كنترل و يكپارچه تبديل يا حداقل اين راه آغاز شود.

افشين ملايي

 رئيس فدراسيون
 ورزش هاي همگاني

ورزش هم تراز اقتصاد و سياست
اهميت ورزش در رشد و اعتلاي جامعه امروز امري مسلم و اجتناب ناپذير است. 
اين مسئله را مي توان در حرف هاي تمامي اهل فن و جامعه شناسان بزرگ ديد و 
شنيد. در اين خصوص همين بس كه رهبر عظيم الشأن انقلاب اسلامي هم بارها 

در خصوص ترويج و گسترش ورزش همگاني به مسئولان گوشزد كرده اند. 
اما متأس��فانه برخلاف تمام اين حقايق و اظهارنظرها آنچه مش��اهده 
مي شود، اين است كه ورزش از نگاه مسئولان كشور صرفاً به عنوان يك 
بازي براي اوقات فراغت در نظر گرفته مي شود و جايي در برنامه هاي مهم 
و مبتني بر آينده نگري براي كشور ندارد و اين در حالي است كه بسياري 
از كشورهاي پيش��رفته با برنامه ريزي درس��ت در امر ورزش موجبات 

اعتلاي خود را فراهم كرده اند. 
حالا اما در ميان اين همه ناديده گرفته شدن ورزش، شنيدن اين جمله از سوي 
استاندار سيستان و بلوچس��تان كه »ورزش مانند اشتغال، اولويت ماست«، 
اميدها را زنده مي كند. اينكه به ورزش به عنوان يك مقوله مهم و تأثير گذار مانند 

اشتغال نگاه شود، درست همان چيزي است كه هميشه از آن غافل بوده ايم. 
همانطور كه اشاره شد، حتي برخلاف اوامر رهبر انقلاب نگاه مسئولان كشور 
به ورزش صرفاً يك نگاه تفريحي بوده در حالي كه ايشان با آينده نگري به 
خوبي اين نكته را يادآور شده اند كه ورزش در رشد و اعتلاي جامعه چه 
نقش مؤثري دارد كه اگر غير از اين بود، بخشي از بيانيه مهم و راهبردي 

»گام دوم انقلاب « ايشان به ورزش اختصاص پيدا نمي كرد. 
ايراد اصلي كار اينجاست كه مسئولان كشور و حتي مسئولان ورزش هنوز 
به اين حقيقت انكارناپذير پي نبرده اند و هنوز باور نكرده اند كه بايد نگاه به 
ورزش درست مانند نگاه به ديگر مسائل مهم كشور از جمله مسائل سياسي 
و اقتصادي باشد. ورزش به عنوان مؤلفه مهم در بالندگي و رشد كشور بايد 
هم رديف اين مسائل ديده شود تا هم ورزش و ورزشكار از بن بست هاي امروز 
رها شوند و هم نسلي كه پيش رو داريم نسلي سالم، سرزنده و شاداب باشد. 
اينكه در يك استان اهميت بالايي براي ورزش قائل باشند و آن را هم رديف 
اشتغال تعريف كنند را بايد به فال نيك گرفت، اما فراموش نكنيم كه اين 
مسئله بايد به تمام استان ها تسري پيدا كند و كار به جايي برسد كه حتي 
دولت هم وقتي بودجه ای براي كشور تعريف مي كند، چانه ورزش را هم تراز 
چانه بقيه ببيند، نه اينكه اولويت آخر دولت ورزش باشد. نه اينكه سياسيون 
و دولتي ها تنها وقتي كنار ورزش آفتابي شوند كه موفقيتي كسب شده باشد 

و بيايند تا عكس يادگاري بگيرند و وعده اي هم بدهند و بروند. 
همين مس��ئولان درس��ت بعد از گرفتن عكس هاي يادگاري و دادن 
وعده هاي آنچناني مي روند و ديگر پشت سرشان را هم نگاه نمي كنند 
و اين نيست جز اينكه نگاه شان به ورزش فقط به عنوان يك ابزار براي 
ديده شدن اس��ت، نه اينكه ورزش را به عنوان يك مقوله تأثير گذار در 
رشد و كشور نگاه كنند. اين افتي است كه در طول تاريخ ورزش كشور 
گريبانگيرش بوده و براي نجات از آن بايد عزمي جدي پيدا شود. عزمي 
كه حرف هاي استاندار سيستان و بلوچستان با تمام محروميت هايي كه 

اين استان درگير آن است، نمونه بارز آن به شمار مي رود. 
از ياد نبريم كه نگاه درست به ورزش در سيستان و بلوچستان در حالي است 
كه اين استان به لحاظ اكثر زير ساخت ها و مسائل حياتي از جمله محروم ترين 
استان هاي كشور به حساب مي آيد، اما همين نگاه باعث شده قهرمانان بزرگي 
از اين خطه پربركت به ورزش ايران معرفي شوند و براي كشور افتخار آفريني 
كنند. مس��ئله اي كه مي تواند يك درس بزرگ براي بقيه استان ها و البته 
مسئولان بلندپايه كشور در اهميت دادن به ورزش باشد، مسئله نگاه درست 

به ورزش و هم تراز ديدن آن با مسائل كلان و مهم ديگر كشور است.

جام جهاني نخستين رقابت پيش روي تيم ملي 
شميم رضوان

    چهره
تيراندازي در س��ال آينده اس��ت كه اواس��ط 
فروردين ماه در برزيل برگزار مي شود، اما حضور 
ملي پوشان تيراندازي ايران در اين رقابت ها هنوز قطعي نيست و همانطور كه 
هانيه رستميان، ملي پوش تپانچه و بانوي پرچمدار ايران در المپيك 2020 توكيو 
مي گويد اين مسير كسب سهميه المپيك را دشوار مي كند: »حضورمان در همه 
مسابقات مهم است، چون حتي اگر مقامي نگيريم در رنكينگ 
تأثيرگذار اس��ت. اگر در جام هاي جهاني  ش��ركت نكنيم، 
تيراندازان ساير كشورها امتيازها را كسب مي كنند. بنابراين 
بايد در تمام مسابقات جام جهاني و حتي گرندپري ها شركت 
كنيم. جديداً امتياز مسابقات گرندپري هم در رنكينگ جهاني 
تأثيرگذار اس��ت و با توجه به اينكه س��هميه المپيك از روي 
رنكينگ توزيع مي شود، امتياز اين مسابقات خيلي مهم است. 
بايد بتوانيم جايگاهمان را در رنكينگ حفظ كنيم. از همين حالا 
امتياز مسابقات و رنكينگ ما در توزيع سهميه المپيك پاريس 
تأثيرگذار اس��ت، اما به رغم برگ��زاري اردوها و پيگي��ري تمرينات 
حضورمان در رقابت هاي جام جهاني برزيل هنوز قطعي نيست و اين در 
حالي اس��ت كه اگر در جام هاي جهاني )باكو، برزيل و كره جنوبي( 
شركت نكنيم، تيراندازان ساير كشورها امتيازهاي المپيك را جمع 
مي كنند، اما حضورمان در اين رقابت ها تا آخرين لحظه به شرايط 

فدراسيون، ويزا و از اين دست موارد بستگي دارد.«


